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OR. WICKMAN: The first guestion I think T wanted ko ask you,
T wanted to get some hiegrzphical informetion en you hecauss
I just don't have it; it'1l make it easier for the psople that
might use this transcriot. when and where were you born, and

how did you mel o Akilens?

MR. FITYWATER: I wag born on a farm near Bataviz, Thia,

.t-.]-n_--l'l_ 11, 18393 -—want me e go an?

TR, WICKMAN: Yes, go right ahead, just sketch out the first

faw years 0f your Iife.

MR, FITAWATER: My Tolks moved fo Greenleaf, Kensas, in l=te
199, “Sust before the turn of the centuey, and my Tolks had a
restaurant there. At that time the Puckwalls, who had been
Ihere a year pr ko kefore, had a bicycle rapait shop. This
waz the husiness thay were in. Hew bicycles, Singer Sewing
marhinas and hand poerated Delavelle Cream Separators wWora
seld in thig shop.

DR, WICEMAK: And you're kind of relaled to Fhe Duckwalls—-—

MR. FLUIPWATER: My wother was a Duckwall.

PR, WICKMAN: So your wmother was a2 Duckwall.
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Y aATERD My mother was a gister of the Muckwall brothers.
'Then my lim=la Tanue DuclkwsE il I_||_||_'|_']I_"||"J Tils irst ".-‘:'.i'l"i.EL"_llu" qbtpz
im Al lena in 1901, wvou koow obout thint.. Thoo wmy folks--my
ppther ond father soperatbed wWhopn I was thirtean—and s6 my
rather and we three ohildren want to Alhilene in 19305, early
in 1908, oOur househoid betongings, furnilure and the like,
were moved from Gracnleaf ko Alilens on a hayrack pulled by
a team of hersesz. Mr. Alssapder, a livery =iakle owaar,
hauled piar bBelonginus Lo Ahilone in payment for & '§75.0Q0

111 that e owed to the rvestsurani.

WICKMAN: Now, how far owas ihat, Trom Greesenleaf to Abilena?

FUPEWNATER: Well, it must be around s2eventy miles or Lhore-

abouts, And this was n the spring of (he year. Ny brather
and [ vode i tog of this losd of fuorniture all Lhe way qown.
Arnd it was drizzling fain part way dewn, or park of the time.
and whan we cob in there arcund Qlay Cinter, as I romembar,

wiz got stuek in the wud. Oh, we hod a dickens of a time. &
wheal hroke on his hayrack. I'11 bet it took the biggest

part of 2 wesk to get down Lhere with all the btroubles we had.

wWwe children hed &8 lat of fun on that Lrip, we hoys, I
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finished up my sixth grede in Garfield Schoel, after arriving

in ARilene early in the spring.
WICKEMAN: How how old wWwere you then?

PTEWATER: T was thirteen when we arrived in Abilene. My
mother was one of the early clerks, clerking in the Abilene
Durkwall store, zfter the store had moved across the street

from Uncla Tease's original store, which he opened in 1901.

WICHEMM - I seg, this iz what she did in the Duckwall store.

wWhere did wvou live?

FITEWATER: We lived with my grandmolher Duckwall asnd Uncle

#1don Duckwall--Eldon was single of course--and he dida't
cven work in the store. He was a bogkkegper at Becurity Milis,
1 believe. And I found out later that he would bring his pay-
check home, my wether the szme, they would put that all in a
fund, and Lhat helped suppork we children, my brother =nd
sister and me. And T bought my own clothes =nd books, every-
thing of that kind from the time I was thirteen. And T always

monaged to have s littla money to £211 back on, =ome to jingle

in my pocket.
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WICKMAN: What did you do at thirteen te earn engugh money for

your hooks and eclothes? That's kind ol interesting.

FITEWATER: Well, at that time the Duckwall store handled
singer sewing machines, had & Singer sewing machina agengy. 5O
Unele Tease had a salesman out calling on the farmer trade and
an on, selling sewing machines. B&And he'd always have one
harse, or maybe 3 Leam at times, for this wagon affair that
haulaed the =zample sewing machine around on; so I tonk care of
the harses, that was my job. It seemed; I got two dollars a

week, bul I ran't remember for sure, the amcunt didn't mean

mueh bo me. My job was to hitch the horse or Leam up. Now,
that was before I started working in the Bell Telephone office,
My job wes to hitch the team up eor one horse, whichever,—-
cometimes one horse, sometimes a8 team--and take them down to
the store in the morning, that was part of the job. T fed
them, towok care of them, kept the harn clean and all that sort

of thing.

WICKMAN: When you first went te Abilene, since you wers
thirteen years old, you may have some monories of first

arriving in tewn, what kind of town was 1T?
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FITEWATER: Abilene, well just one of the nicest places that

=

T ever lived in: 1iE was then., T can Lell yow, it was just,

just & nice place to liva.

WICKMAN: Busy town?

FITEWATER; Ch, yes——

WIcEMAN: With oommercial activibies?

FITAWATER: Yes, and so many nice people, oh, we didn't have
any slum area. There ware severgl enlored foamilies in Lowng

but we never had any Lrouhle with them, asz I remsmber.

WICHMAR: Which side of the tews did they Tive in?

FITZWATER: wWell, sir, I can't tell for =zure, maybe if T would
drive around I could tell; it was kind of the northwest part

of Ltown: it wasn't in the south side, no, no. It seemed to me
it w=e the northwest part of town where most of them lived.

nnd they seemed to like to be spong their own Xind, snd [ nevor
heard of one aof them ever heing in jail. And, by the way, I
Aon't know if Ahilene had 2 jail or not, they must have had.

Oh,; they must have head one Twt, I can't comember for sure.
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WICKEMEN: Ho, I mesnt whoere did yvou live? I meidan whoere

physically in the town did you live?

FITAWATER: We lived with my crandmother, of course, as I
menticoned befere, just off of Buckeye on PFasi Seventh Street,
The house was the second house from what was an alley behind
Clezson Brown's home. My grandmother's house was the second
housa on East Seventh Street east of Buckeye on the south
side of the street., MNow T can't rememher the street number;
isn't fThat something? It was & flat roof topped house (no

inside plumbing).

WIOHMAN: Well, iz it the one that, the houss A.L. Duckwall

Tiwes in pnow?

FITAWATER: Oh, no. HNo, it's not that one. It was ofn Lha

ether side of Buckeye streat From UIncia Tesase PDuckwall's home.
WIClHEMAN: E=zet of Buckeye.

FITAWATER: Yez, At that time Cleason Brown lived on the corner

af Sceventh and Buckeye; high achool'ms there now, I belisve.

WICKMAN: WMo, Junior high school.
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FITZWATER: Junmigr high. &od so that's where we lived Trom
14905 Lo 19092, And, oh, it was just & nice neighborhpod bunch
of voumg felloweg to play 2round with. We had a great time,
like I mentioned. Playing shinny on Sundays, ete., &nd Chese
¥ids weren't sny sngcels, I wasn't either, but when woe wWwora
out playing that way, really [ never did see sny smoking and
ne liguor, nothing of that kind. There might have been among
some of them at other times, but not on those occasions.  And

we kids had a swimming hole up norihwest of Abilene on Mud

Do,

[Interruption]

FINEWHATER: Well, now Iet's sce, we were up 4t the sWwimming hole.

WICKMAN: TWe were t=2lking about Abilene,

FITEWATER: About the swimming hole. That was guite a thing

in the =zumrertimae Lheres,

WICKMAK: Was that on Mud Creek?

FITEWATER: 0On Mud Creegk. Tt soems to me it was up, oh, prabty

wnll up there not teo far from where the cemetery is, you know,
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that far up. And the creek was just right for we kids you
wnow, for depth and 3l1l. And I went out therse one Saturday
and I s=pent the whaole day putbting wp & springing board Tor we
kids, And the very nexit day I went out there and, before T
got up to the swimming hole, I cpould =ee guite s tunch of
peppla thers, (not kida}. And come fo find out =zome fellow,
T don't remember his name-—he'd been drinking, it was brought
sut later—-znd he was going Lo show the hoys how to make a

dive. Bnd he made a dlve pff of this spring hoard and he

Tit his head on the Lottom of Lhe pond and paralyzed him and
he dicd within twenty-four hours. He was uncvonscious when I
4ot there. And se I tore the spring board down, novor used
after that; spoiled it for us, you Xnow. We kide could dive
aff of it and no trouble at all, and this fellow, if he
hadn't boen drinking, he probably would have been all right,
But that waes pretty sad.

In the wintértime we kids did & lot of =kating on pMud
Croek. We'd skate, some of us, starting neorcth of fown, go
ricar down o the Smoky Hill River, many times, with our
skates. And we'd build Tires along lthe way, scoasionally you

Ynew, tao thaw oot cur feet &nd s2¢ on. BAnd, oh, we had another
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swimming hole later when we ware a8 little older, down on the
Smoky Hill River. That waa west of the power plant, Brown's
power plant pr mill they called it, it was a power plant or
mill, =nyway it wes west of hal, not very Tf2r. It was across
the road from a family by the name of Rpss. 'They had two boys;
Ernie was the vyounger one, Harley T believe hisz name wag, the
oldar oue. By thatttime I wap night operator in the RBell
Telephone long distance telephone ocffice so my summer days

£

wora frea, plenty of time for swimming.

WICHEMAY: Now how old were vou when you aot Lhat jok?

FITEWARTTR: Well, I started in there in 19028, =0 I was sixloon.
So in the daytime I didn't have to work at all; so I spent 3
1ot of time down in the swimnming hole aleong with some of the
crhers.

#iow thiz might be of intere=st to some pf the folk=s thore.
This Bell felephone office was upstairs over what was than
Charley Townsend's drugstors:; the location was 3vd and Broadway,
where, T believe it is, the Abhilcene ¥Wationsl Bank, isn't it or

one af the bapks, i3 there, now.
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WTOEMAN:  Yes, 3rd and Broasdway,

FITEWATER: Well, (it was on that corner. And there was an
putside iron stairway to get up to this office, (Lalephone
office). At that time, the local telaphones and the leng
distance telephones were entirely scparate--they weren't even
conpeclted, there was no way to connect them. If we got a
call for somecne in Abilene, we had to send a messenger out,
if that person had a phone it wasn't even connected up, you
goe, Tt might interest some to know that leng distance calls
were limited to a distance of about 200 miles, after that,
voloes would just fade ouwt. tThat's the way 1t was ot hat

time,)

WICKMAN: I see, did he have to come in?

FITEWATER: Yes., If a long distance call would come into
Abilene for someone in Abilene, we'd have to get a messenger
and send out and get them, see. OFf course, I was on dubty all
night seven nights 8 week--had 2 folding cot, army type cot,
you see, Sometimes I could sleep pretly near through the

night, without interruption, and many times I'd be up maybe
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half dozen Limes during the night, you know, to answer calls
#nd o on. I also had to relieve the day cperator hetween
twalve noon theare and one p.m. avory Gay sand then Sundays, I
had to work Sundsy afternoons, as I remamber ko reliave the
day cperator. fAnd let's see, what else--. While I was on
night duty there, Lhere was & livery stable that burned,

which was on Buckeye between 3rd snd 4th on Lhe west side of
the sbreet, and I could look right out the window dnd =m=e thet,
and that Lhing burned elear down one night and some horees
were borned In that fire. I didn't know a thing Lbowt it till
the next morning: I evidently hadn't been waked up Juring that

nighi, you seg.

WICHMAN: When did yvou first become aware of the Eisenhower

family in Abilene?

FITEWATER: 'The first I remember of the Bisenhower koys, they
wera just--REisenhowers, Jjust another family in town, that's all.
Arnd bthe fzct that they wenb Lo Lineoln Schosl on the south
zide--T went to darfield on the north side--we seldom came in

coftact with ssch other. %o the first time I remember of the

Fisenhower boys was when ['d go down and wiatch them praclice
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feitall on this athlelic Tield which was fhen in Lhe Block
where the fire station. 18, or was, may bhe still that way,

{T beliave the Library isg thare now.)

WILKEMBH - fn Age you were actually hetwsen whait, the General
and Milbon? You're older thanm Miltosn but vounger than the

Ceneral?

FITAWATER: Well, the other boys;, I didn't know any of themn

cxcapt Barl. @Darl is the younger one, wasn't it Rarl?

WICEMAEN: Mo, Milton iz tho voungest.

FITAWRTER: Mo, what was the one in the picture Chere that let
hisz hair grow? Roy. I'm sort of mixed up as to Eisenhowar

boye, other than Big "Tke", Edgar, and little "Ike", Dwight.

WICHEMAN: TRoy, yes, he went bo Junetim Cily.

FIUEWATER: Now Roy, of course he was guite a bit younger,

younger than I, youn see. But the other boys I didn't even know
thom, no. And somshow or other I just admired those Eisenhower
boys: they were such wonderful athletes, Edgar and Dwight, rthey

were good in their playing; they chowed good sportsmenship always,
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you know; just plain type of fellows., And Fhoy weren't the
only outstanding athletes in the high scheol at that time--of
ecourse, Herb Sommers was another ome; he was cstcoher For tha
hasehall team most of the time while he was in high school--
probably one of the best that Abilene High ever had. So there
were others that were outstanding too but something sbout these
Eiscnhower fellews that just, there was an stiraction there
somewhere. Well, bDwight, Tittle Ike they called him, he
laughed 2 good deal, seemed to ke & happy sort of vellow. 1
ran roemenber that so well; about every time T'd see him, you

know, he'd be laughing, kidding with the felliows and =11,

WICHMAN: So thap vou really didn't know them until they got
to high scheol, and you were all in high scheol 8t the =ame

Eime, 1908 and 1209,

FITAWATER: HNo, I really didn't: I really didn't. Now in

high schosl T was what you might say an athletic type, at I
didn't go in fer feothzll. It got too rough for me, I was
afraid that I might have an injury of some kind that might
hother me the rest of my days: =0 I decided it wasa't worth it;

50 T didn't ge in feor football in high school. But T liked
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tunrning pole work, horizontal bar work. And I got peTwission
from the school boord to build a turning pole, we called it,
(hprizantal Bar). I got the foue-by-four posts and the pipe
and svoervihing z2nd went out there and dug the holes and set
the thimg up, dguy wires and everything em the playground back
of the High School building--did it 8ll myself. See, mainly
for my own pleasurs and use, and others got started; too. I
masloered a11 of the stunks that I'd ever seon anyone do. I
stayad with them till I mastered every one of them—-what we

called Lthe ciant whirl, you go up fto full arms length and all

Lhall-=elear over the lurning pole.

WICHHAAN: Was that onnsidered very unuzaal in Abilene that

somebody would boe interested in what today we might call

gyinastics pn a stationary har?

FITZWATER: Oh, yes, thera weren't wvery many of us. One older
boy in fke's eclass, Fat Makins was his nasme-—don't know his
first name, weall, it was Patrick, Pat Makins lhey always called
him, Pat. He knew about these different stunts, znd he
instructed us, [just not in school work at all), see, but put

at recess and moe on. 50 he's the one that showed us the main
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things to learn fo start with, you #now, (the break) what thay
o1l it, that's vary imporlant, apd s0 on. So thanks o him;
ha's the one hat got vs started. Apd then There Wes a bay in
cur rlags, Ben Haskell, he wasg quite jntoarsated in this

horizontal ber, (turning pole work). There might have been

sthers, bBut mest of them didn't stay with 1t.

WICcKMAN: I think that'e intercsting, I've never hosrd of this

bheing done beTare.

FITERRTER: Some of the "would be athletes" would swing @ little
bit, you know, and that was 1t. 1'd yo over afler school and
practice and practice; it's a wonder I didn't break my fool
neck, 1 had many & bad f£211. My grip would somaeftimes let go,
you know: you hawve to have pretty strong fingers to be able Lo
aster most of the turning pole stunts and asomelimes they'a

ljat go on me and, oh, I've had =omt dirty falls. I tried Lo
hang by my toes one time; I was there alone after school, and
my toes unhooked and I 1it on my head, it's a wonder I didn't

kS

break my neck, scomehow or Gther—-—-it wasn't my time I guess.

WICEMAN: Well, lot's go back to Lhe Fi=enhowers in high school.

rhe General played football, baseball, right?
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FITEWATER: Yesg.
W1CkEMEN:  And did wou have snvthing to do with the beams?

P ITZWATER: ®No, no, I didn't. I didn't take part at all, Like

I =said, footkall, I dida't go in for football, in high srhoal.
WICHMAN: Were there any olher extra-curricular activities?

FITZWATER: Basehall, I just couldn't play baschali. I didn't
have a throwing arm, I just didn't have it. I tried out one
time for baseball and they put me on short, shortstop. I never
will forget it. Well & Fast grounder came put o me and I
fioldad it 2ll right, when I tried to make the throw to firet
base, T got it Loo low and I hit the unmpire and ahkout knocked
him out. So T docided that was no good for me. I never bkried

baseall a2gain.

WirtKMAR: Wall, what other type of extra-curricular activities

ware you invelved in high school, any, besides the Lurning bar?

FITAWATER: Well, in the way of athletics that was &11.

WICKMAN: Anvthing else besides aihleties, T don't know what

nrlse they had bui--
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FITTWEPER: Well, we didn't have bazgketball thes, nothing of

that kind.

HTCHMAN :- Mo thasters or nows pOpo=ErE, srhool o n W EDEADIIE S -
FITEWATER: No, no. I was detormined te bhecoms an artist,
W EMBN - T sae,.

FUAWATER: I thought T was going to be an artist. That was
cne thing that T liked most, but it had nething Lo do with
schoel work. We bad gne tescher, an Engligh teacher--I can't
rememier her name right now {Ted headed). In 5tudy hall one
time—-zhe had charge of it--I don't know why T did it, but I
just started staring st her you know insterad of studying., And
it made her z2o nervous after @ while that she came bhack to me

snAd she snid, "Ivan, " ghe =aid, "you deon't need to watch mej

I can take pare of myself." And she didn't like me from then
o, =nd I didn't like her very well either. Well, anyway, my
hrother was & year below me in school--he was a freshman when
t was a sophomoreé. So Lthisg same,Mi=s Bixon wss this teachor's
aame, Dixon, Miszs Dixon--well she taught both grades in

#nglish, see. 5o my brother got these hand-me-down hooks
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insi=ad of getting new ones. So he inherited one of the
English books that I had; it was a bock on posms. fo [ had
taken one of the poems and wrilten with pencil, erossed out
cerrain words and inseried others, writbten in others, you
¥now all the way through the poem. And I remember the porm

wag, "What is so rares as a day in June," etc., ¥you TEmambaor

that one?

WICKMEN: Yag.

STTZWAIER: Well, that was the poem. My brobher was called

upon to read that posm in cleges,. 5o he got up and read it,

but the way I had written it, I had written the words in. [T
hwed written, "what is =0 rare sz @ day in a brewry," and all
that sort of silly stuff you know, and he read it and she let
him go and read it clear through, see, the kids giggling,

apd all you know. &And Miss Dixon s=id, "What are you reading?"

vwell, " he said, "“I'm reading what's in this kook.”
she said, "Well, let me see that book." Go Tie showed 1T
to her, then she whittled it out of him Ehat 1'd had that book

previcusly.
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509 zhe kept me in after school that night and tried to
make me say that [ was sorry that I hod done that. Well, I
wisn't sorry. And she kept me in, oh, dgolly, I bet you for =
couple hours, hour and & half, anyway, and came in every once
in & while and wanted to know 1if I wonlid say [ wWas s500TY.
", " I teld her. "I'm not sorry.”

and finally she said, (now this was aleong near Lhe &nd of
tha term), sho said, "ivan," she said, "if you doan't admit that
vou're sorry about that 1'll give vou a failing grade." And
she did that very thing. I never did admit I was sorxy becanse
I wasn't., And =he had no right Lo do that. [£ ['d taken that
Lo Ehe principal, he wouldn't have stood for it but she did it:
sha faziled me because I wouldn't admib I was sorry aboul some-
thing I wash't sorry sbout. I was just as stubborn as she was:

I zhoulidn't hove done that, but T did.

WICEMAN: When did you leave Abilens then that first fime?

FITZWATER: My mother and we children, my brother and sister
snd T went Lo Manhattan, Kensas in 1909, that was when the

Nuckwsll store opened there at that time; it was 1209. I was



Tvan Filtzwater, Psbhruscy, 1970 Fage 20

there at the opening, wmy mether snd Vera ill, who later becams
my wife; wWe were all there at the opening of the stora. My
mother and Vera Tuell were the first two clerks in that store.

Then, iE you want to know what T did after that--

WICKMAN: Yes, well, were you Lhrough high school when you

b 3Ty Lo

FIIEWATER: No, 1 wa2s eonly a sophomore, went through sophomore
clzss that's all., In fact, I never did go any further fthan

tLhat grade, really. WNo, I never did. T went to art achool

instead. T worked then part time in the store in manhatlan
unkil the fall of 1910, Well, in the summer of 1910--the slore
couldn't pay me very much then-—-seven dollars 2 wesk was all I
got. T cowldn't pile up enough money--I wanted to go Lo this
art school, Chicago Art Institute, and I wanted to pay my owWn
way-~-T knaw wmy mother couldn't afford it. But I couldn'l buiid
fast encugh at scven dollare & week. So I guit the store and
went te work for a building contragtor who was then building
the anst office and what was known as Lhe Marshall puilding
katty-corner across from each nther.;he had contracta for bot

af them. So T worked 211 summer And part of the fall, can't
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remember the wages--T think it was about two and a half a day,
whieh scunded pretty good. Then I went to the Chicago aArt
institute in Ocitobher of 1910 and ran out of money in the
spring. Well, I had a jobk there at a wholesale honse. I got
a dpllar or a dollar and a gearter every Saturday. That was
all of the income I had, I paid my own expenses from what T'd
saved. So I had to lsave when my money ran ocut, did leawve in
1911, {April, 1911) and went Lack to Manhattan, Kansas, and

went to work in the Manhattan Duckwall store again.

WICKMAK: Well, you were nobt in Abilene when the General left

foop West Doint?

FITZWATER: I missed him entirely, =zee. Well then in 1912 T
went hack to Washington, D.C. and I worked there, well, just
about a year, as apprentice artist; T wasn't acteally in the
service, in the agricultural department where I worked. 3And I
finally decided that kind of work wasn't for me, and I went

beck to Kanses and started workin in the store then again.
i

WICHMAN: n the Duckwall store?

FITAWATER: Yes, the Duckwall store in Manhatitan. Well, I was
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sent to Junection City, Kansas, oh, preltty scon after I returned
to Manhatten. No, it wssn't real soon, because T went up there
in 19213:; 1 managed that store in 1913, That was the siuth store
in the chain, at that Lime. T gave up this art woark because T
couldn't sec any future in it; 1 couldn't see how I could make a
living at art work. So then I missed Bisenhower when he had

heen hack to Abilene some years later. I reasd about it you

knew., My brother got Lo see him——{he 1sn't living now)--he

told we he got to see him when he was Lhere in Abilene wisiting-—-
T mean after he had heen out of high scheol and =211, bat I

didn't get to see him at all (I mean Dwight Eisenhower).

WICEMAN: Then you moved back to ABbilens a second btime.

FTUZWATER: We moved back to Abilene in 1918, must have besn

parly in'l8 or late '17--(it was early '1B.)

WICKMAN: Had thare been 2 lot of changes in Lhe interim while
you were gone? Did you notice many changes in Abilene from

the time when you left?

FITEWRATER: HNe, not a great deal. You know Abilene had always

hean, and probably is yet, a good substantial busingess town.
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What I mean by that, the business doesn’'t flucltuate too mach

[rom ssason to season, year to year., It's jJust a good substantial

town and was then and ieg yet, but not many changes, no,

WICKMAN: So what did vou do when yon went back Lo aAbilene

Ehen?

FITZWATER: Then I went to work in the wholeszale departmenlt of
the uckwall Stores Co. called the Western Merchandise, Co.
whnich handled mainly merchandise for Duckwall stores. However

we did somz selling to other gtores, And we issued a catalog,

a monthly catalog, so I had charge of that. And working in

offiece work that way--T'm not the affice type--I like to be L
doors more, and I conld ses Ehat was no good for me. So, after
while, a couple of years of that, well, really four years of it,

t rould see that I was not the office type, (wasn't for me): I
didn't like it. Pucrkwalls treated me just the Tinest in the
worid, I think they had more patience with we than I would have
had with anybody else. Anything I wanted withln r=asen I got it.
8a I had to come Lo a decision, whether to go ahead with office
work or not. My Uncle Tease had high hopes for me in the

comoany. He thought that later on I could be, you Lnow, advanced
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and all, but my heart wasn't in it. T dién't like it well
encugh. Tt was sither go shead that way or ge back in a store.
S0 I thought it pver, oh, gosh, it togk me =ix months or so to
decide that the thing to do was just to get cut on my own

completely. And so, then T came Lo I[éaho in 1922,

WICKEMAN: What did you do up here?

FITAWATER: We located in Burley, Idaho, opened up our own
store at Burley in Juoly, 1922 under the name of “"The People's
Variety Store”. And of course T did some buying in conaecticon
with the Duckwalles and s0 on--they helped me a great deal, BRut

olther than that it was owr own business: we ad no connection,

(finoncial conneckion). Still the store work wasn't what T
wanted; I'd been educated in it; that's 211 T knew in the way of
business. &g by the time our five year lease was about up,

which was 1927, I was looking for something to do where I could
get putside more--T wanted to ke outside more. And some
company had a set of penny scales in our store, (someé Chicago
outfit) on a profit sharing kasis. 5o [ watched those scales,
you know, and I got to thinking maybe there's a field I could

get into. I had to geit into a bigger place though, I realized
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that. It was where I could e cutszide, Penny scales would be
a bheginning, that is. So from that idea, Lhat was what got me
started in the vending machine business. And I decided to come
to Boise, the largest city or town then in Idsho, about 23,000
T believe it was, a2nd started in the vending machine business-—-

didr't ¥now a soul in town at that time, net = soul.

WICEMAN: This wonld have been when now, in the sarly *30=

probably?

FITEWATER: Oh, Fthat was in 1927,

(T
= :
WICKMAN: 1927. What kind of wending machines? fff_u?%

g ¥
FITAWATER: Well, it started with these penny scales, but I
conld see that it wonld take too many of them Lo make a living
frowm income from scales alone, 50 I Lrisd oul warious penily
machines. I've handled fhese ball gum machines, cigarelle

machines, finslly discard mwost of them and then--this might be

of interest to you.
WICKMAN: ¥Yes, go ahead, it is--—

FITZWATER: You can cut it out if you don't wanit it--
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FITEWATER: Well, anywev, to show how a business iz started
sometimes, I get into operating package gum machines, Wrigley
gum, 53¢ packages, I got a few of them, along with scome of

these others you know, trying out different mwachines. And I
had eae of them in a8 restouranl, and every time I'd go in there
to check that machine, = woman, (@ man and his wiTe ran this
place), shout every time she would agk me if T couldn't get
cigaratte machine for them, a machine te hgndle cigarebles.
And she told me of all the trouble they had with their cigsa-
rettes: she said the help would carry them out just like thay

were free, you know. She said they lost money on Lhem; they

couldn't 2fford to handle them any more. Well, T kept stalling
her you know, I had never heard of & cigarette machine; they
were that early in the vending machine field, in Ithat businoss
you see. 1 nad never heard of a cigarette machine. 2nd I
thought there wasn't enouwgh profit in cigarettes--I tried to
discourage her. She kept after me though, so I mentioned that
top a2 wholezaler where T bought my gum. I said, "Have you seén

any ads of cigaretie machines in any of your {rade magazines?"
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This bookkeeper said, "By golly,* he said, "I just got
through lecking at one." He had sean the ad of the cigarette
marhine manufacturer so he lealed through it and gave me the
dope, gave me the whole magasine. And that's the way I got
started in the cigarette machine businpess. and that first
machine, I still wasn't satisfied-—1I thought there wouldn'ft he
spough profit, but the Lurnover was terrific. And that first
machine, I used that one for, oh, 1 expect about three mnnthsl

wefors T venturaed encugh te buy another one.

WiCHEMAN: Where d4id you put the first one?¥

PITZWATER: Well, it was a place called the Pure Food Cafe; it's
not in business any mora. It was right here in Boise, of course.
Thanks tao them, they're the ones that really got me started; they
gave me the idea. And goeh, it wasn't long then till other
places would see the machines, T didn't really have to go out
=nd selicit locations; most of them came Lo me. S© 1 finally
bujilt up guite a nice business, but took it pretby slowly at
first, learning the business as I went along. well you could do
that then, there was no competiticn. Im fact I learned later

thet T was, not one of the firet, I was the first cigarette
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machine pperator west of Deaver, between Denver and California.
There were one or twa in California., I was that early in that
field at that time but I dida'k know it »ntil T read the

articlas lator,

WICEMAN: Well, did yeou sitay in thie business then right along,

while you were working all the time?

FITZAWATER: ©Oh, this was my only souree of income, ch, yves. So
I stayed in that business until 1245, We have two boys, and

neither one of them seemed to e interested in the vending

machine business when they were growing up. They weren't paying
any dttention to what I was doing; T tried to get them interested--
thay wouldn't heve anything to 8o with it. So cur oldest boy,
after the war he zaid, "You know, dad, T think I'd like to go

in that busine=ss with you." Well, that was just what I wanted

che of them to o, ons2 pr the other or both. S0 instead of

taking him in as & partner, [ scld cut to him completely, =old

the bhusiness to him. [ said, "A business can't run successfully
with more than one hoss, and you're going to be the boss." It's

an odd set—wp. So I let him pay me off by the menth, no down

paymenl 2nd one hundred and fifty dollars & month, no interest,
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just stert paving one hundred and fifty deollars a month. 5o
that's the way he get in the busineas. BAnd then T weni to

work for him, and I alse repaired other vending machines for
other folks. They found out I did that kind of work. I kind

of took it ecasy,. Now that wes 1345, twenty-five years &go.

and this boy, oh, he's a go getter. He is still in the business,
and he built that business up, wy goodness, it was just the
right time for a younger man to take over, and I Xnew that. 1
didn't want to carry the load znymore; it was pushing ma Loo
much. But he built that busineess up, oh my goodness. Within &

yvear he doubled it, and in another year more than that.

WICIMAN: 'This is still what he does?

FITEWATER: Yes, I started in 27, that was forty-three years
ago, =0 between the two of us, we've been in that business

during the ferty-three years.

WICHMAN: Well, vou'wve seen a lot of changes in Boise then too?

FITZWATER: Oh, my goodness. I had o lot of faith in this ar=a
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22 Lo future develppment there. That's one reason I located

thero.

WICHMAN: When yvou came out to Idaho, why o0id you come back

out?

F1TEWATER: ©Oh, my Prother and sister were at Twin Palls, Idaha;
they had keen there a2 year oY =50 betfore that. ‘They Gidn't =gk
ws or anything:; it wasn't that. And my mother had been out
here & time or two visiting them and she always talked sbout

tdahn you know, she liked Idaho.

WIOEMAN: I was going to ask you this gquestion too just for
the record, it might be of interest to the people down at

the [Dickinson County] Historical Society, but there is a

Fitzwater family that was ane of the cariy pioneers in Idaho.

FITEWATER: T heard of them and-—-—

WICKMAN - This is a different family; no relation.

FITEWATER: ©Oh, entirely different.
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WICKMAN: Interesting coincidence though.

FITZWATER: My initials as ynou know are T M. Well, the first
year we were here, T used to get mail addressed Lo Tda M.
Fitzwater—-1'4 get it sometimes. AnNd Tound out this was some
woman with that name, Ida M., I never did meet her. 'Then I
Weard of some Fitrwaters in Mountain Home, Tdzho, no relation

that I know of.

WICKMAN: Let's Aalso go back to something for = minute, alfter
you left Abilene and came out to rdaho, when was the next time

you saw Genaral Eisenhower? In '352, was that it?

FITEWATER: I didn‘t see him wntil °"52. Oh, yes, that was the
first time T oot to see him after 1909 when he was in high

schoal.

WICEMAN: Well, tell me sbout how you met hiim aver here at the

stato house,

PITPWATER: Well, there were three or four others walting to
get in to see him, other than politicians, We sat out in an

adjoining room in the Capitel tuilding. 1 got a first glimpse

of him coming down the corridor with a vunech of pelitieians, =nd
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waell T could see right then he wasa't a politician--he didn &
look like the rest of them; he just wasn't a politician--1I
Lnew he wassn't. Tt iust went through my mind, that guy is a
migfit: he's not a politiecian. Well, he's not, or wasn't.
well then when I came in centact with him te get him to auto-
graph this book, vesrbook. 1203 high school annual, I ceuld

=zpe he wag still a down Lo earth porson.
WIOKMAN: The yearbock fxom Abilene?

PITEWATER: Yes, autograph his own picture in there, see. Wall
[ had to crash the door to get in the Governor's office becausa
the doorkeepar Keplt stalling we fellows; he wasn't going to let
us im, I ¢ould see that, He'd say, “Oh;, in a little bit, in a8 o7

little bit we can get in there." Well, time w=s getting to

almoat bthe time that Ike was te go eut and make his speodch, out
in Front of the Capitol building. So I thought, boy, now I'm

not going to miss this because T may never get to see him =g=in.
nnd so when that doorkeeper turned his back I opened the door,

in 1 went and Tke was back there kind of in a corner and two or
three politicians had him collared there. 2o T went over a2nd I
grabbed him by the arm, I tooX him over to thies teble, shown in

the photograph, and T had this book so I didn't have to leal
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through it--T knew where to open it. A2nd he said, "What So
you want@”

rWell," T said, "come on over here," or samething like
that. 5o I pulled my pen cut of my pecket. I gaid, "I want
you te autograph your own picture thers.” 5o he did. Then
it was just time for him to go out and make his campaign
speech, so they grapged him and cut they went. Wall, then 1
got to leoking it ever. He just signed his name you see, and
so I thought that isn't complete; I should have the date
pnder it, you See. Well, 1 thought, T ©an write that in
there myself, but I don't want it that way. co I stayed in
that governor's office--that's where this was as T mentioned.
I didn't get to hear his speech at 2ll. I was determined to

satoh him when he came back in, which T did. I lookad

through the window 2nd =see him; oh, I could hear him a little
bit you know, but eouldn't make out any of his speech; so T
fiad to miss his speech. And so when he came back in I

caught him right away and I took him over here ta the desk
mgain. Well, by that time he remembered my name. He said,

Wpibkmwater, ® he said, "what do you want now?"
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*ell, " T said, "you forget to pul the date under this."
o he put Lthe date on; %o it Lookx two different times ko get

that Lhe way T wanted it.

WTOEMAN: wWell, 4id vou have any conversation with him?

FITZWRTER: Mo, they wouldn't give me time. Oh, otiers waerad
tugging at him trying te get him away from there you ¥now,

politicians.

WICHEMAN: [ just wondered if he remamnbered you, I mean--

FITEWATER: 0Oh, he couldn't place me, 1 rould see that., I£ we
~ould have sat down and talked, I could have oid him the family
connection and 21l and he could have maybe patched things up

together and figured out who I really was. But the thing I

wondered about was after he'd been, you know, in the world war
and the glory that was heaped upen nim you might say, 1 wondoered
i€ it might have changed him. You know it changes peeple some-
Limes--T mean, vou know, the glory and being in the publiec eye
and so opn. But you know the minute I got up to him I could see
+hat 1t hada't changed him =2 bit. Really, it hadn't, it hadn't

changed him at all.
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WICKMAN: Well, I think in his reackion of course Lo You soemd

b indicate that. He wWas wililing to do this.

1l

PITEWATER: Well, he seswed to have a way of immediately coming
down to. the other people's level--I felt it, yon see. How when

T we= managing the Duckwall store in Junelkion City, ¥Enssg, we
had army people from Ft. Riley cone aver there guite oflken,
pracetime it was then, but mass of them (with all due respect to
officers) they showed that they were just something cpecial-—-they
tind of wanted Lo put on that kind of an air, bul nat him. I

thought it might have changed him, but really, I'm honest 2bout

it, he just hadn't changed a bit that way.

WICHMAR: Did you see him after this?

FITAWATER: HNo.

WICHMAN: HNever wrobke?

FITAWATER: MNe, I didn't get to =&e him any more after that.

WICHMAN: And you'wve never sceohn any of the Eisenhowers? T

noeticed your scrapbook had a letter from Edasr?
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FITEWATER: Well, I knew he wauldn't remember me, of course
only the napme, that's all, but I thought after I'd done all

this T would just write him a short letter, which I did.

WICEMAN: T'm %Xind of curious about how you got through, wasn't
there security on the state house that dey, how did you get

throngh that?

FITEWATER- Well, this letter of inktroduoction that T showaed

vou from a commnitteeman wha was my =son's personal friend.

WICEMAN: Y¥es, I B2e——

FITAWATER: T had to have that, that wae my way of getting in

the capitel building.

WICKMEN: You got a letter of introduetion from Edgar Eisenhower,

ig that right?

PITEWATER: No, ne, it was from a 1oeal commitieeman, a5 I

just mentioned.

wiciMaN: ©Oh, I see, I s5ee.
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PITPWATER: That's the way I got into tha capitel building in
the first place, and I wasn't going to let that spporbtunity 4o
by: oh, boy, I Ffouaht too, I mean, not fFight but I laid grounc-
work before that, you know, leading up to this and I wesn't
goling te miss having rike' sptoyraph his own pleture in my

1909 Abilens High Schoel Annual, and coming in close contact

with nim momentarily.

WICKMAN: The high s¢heel annual was one you had, that you had

oawved?

PTTAWATER: Oh, ves. Luckily I tad saved that thing and caried
it around all through the years. and the kinding thabt you saw,
I had theat put en after this you know. and 1 alsoc dug up Lhe
one of 1908, the year before. 1T et wy brother have that one,

and so after he 933596 away 1 tlked his daughter eut af that

one: it was mine te begin with., 5o I took it and had it bound
2150 and this one of Tke's yearbook you might say, the 1203,
've given that to our pldest daughter, In fact some time ago,
[ wanted her to have it, and, the second daughter, I gevVe her
the 1908 one. So they'll be kept $n the family no doubt for a

long, lorg time, I hope.
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WiCEMAN: Let's go back to Abhilepe for a minute. You want Lo
tell me your badger story again; I think we ought L& save thats

T think that's one of the groat stories.

FITAWATER: Well, now first of all [ want you to know that this

is sbeolutely true because (1 wag there) .

WICKMAN: We can probably £ind its I'm sure we can find it in

the newspapers, Y¥ou oW .

FITZWATER: ‘This is not hear=ay. ©Oh, no, I was there, and I'm

not making any of it up, this is shenlutely Lrue.

WICEMAN: About what Was the Aatoe now?

PITZWATER: Well, of course to kidgs, dates Gidn't mean too s ——

WICKMAN: Was it Suring the first Lime when you were in Abilepe?

FITZWATER: ©Oh, the first time--

WIDKMAN: The first time, D.E. Yol were somewhere belween

(hirteen and sixteen?

FITEWATER: ©Oh, no, wailt a minute. It had to ke--it was bators

T went to work in the telephone office, and I worked there nights
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fyom 1908 on; sO it was batween 1905 and 19087 ik had to he. 50
it was, I'd say, roughly guessing, about ‘05 or ‘06, along in
there, becausa I wasn't Loo big & kid then. Well, this was o
play a joke on Lhe mayor, abilene mayor. And to Wy recellection
T think the mayor was Harry ritts at that time; I helicve he was
mayor. Now I wouldn't be positive, but I %ind of think it was
flarry Titts. Gomedone had a badger he'd captured, a wild badger,
and they had a pen tuilt in back of what was then the old
rentral Hotel, Lhe mack of it wa= en, oh, I don't know what

strect that is but anyway-—-T helieve it was Spruce Stre=l.

WICEMAN: Second and Broadway, didn't we =ay or--—

PITAWATER: No, what you say. mention the hotel that's there now,

WICKMAN: The Forster Hobel.

FITEWATER: Well it was in that location, I'm SUre. Well, snyway,

the back of this hotel, the old Central hotel, the way 1t Was then--

WickMaN: That's Spruce, [ guess.

FITAWATER: Yes, facing thne street, the back of it, you S22. S
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they had this pan built for the badger and had a chain on him
and a doghouse affair built for him with, I Lind of remember,
sld burlap or rag or cloth or somothing hanging down over the
door so he could go in and out, you know at will. And so it
was publicized all over town - -pecple talked sbout 1L you know.
They were going to have a dog Eight the badger--somebody was
going to fernish the dog and they ware geing to get in there on
a certain day and they were going ta hawve the dog fight this
badger, and it wW=s going to be guite an event. #As I Tememiar,
thie went on for a couple weoks beforahand. And I even think,

I'm guite =ure Lhe Refleclor, {who was it rvan ths Reflector?)

wzs in on this badger dog fight.

WICHMAN: Charley Harder.

FIPEWATER: Harger, I always thought that Harger was in on that
too and my Uncle Ledse Mueswall, I'd bank that he was in on it.
sut they must have been probty good at keeping secrels, whoever
arrvenged this, because it gién't leskx out and I wonld have heard
ahout it if it had. But it aksolutely came as a surprise. Well
anyway, the thing of it was they were going to honor somenne Dy

having him pull this badger out of his house wnen it came time
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for the fight, that was going to be guite an honor, whosver
weuld do that. So they decided the mayer was the one to sls]
that. So it came time for the tadger Tight, dog fighting the
badger and, oh, gosh, drew guite a crowd--that sltreet was jusk
31l of people-—-people sticking theitr heads out of the windows
of the hotel and scross the strest you know, big deal fTor
Abilene. &nd I wos right up in front se 1 got ta see it First-
Land. 8o it came time to pull the badger cutb af the hozse,
doghause affair. And they told the mayor, "Now you're going

to have to pull pretty hard because he's kind of stubborn, might
tave a little trouble getting him out of there." &o Harry Litls,
(I'm guite sure i was Harry Litts), anyway the mayor, he gets a
hold of the chain and gives it 2 real haré vank and here came,

one of thesa old thunder mugs tooked on the end of the chain,

came bounecing out you know, it was one of these old stoneware
chambers with a side bhandle on it, the kind that people ususlly
kept under the bed, they were gometimes referred to 8 thunder

g S

WICIMAN: Chomber pets.

FITZWATER: Well, chamker, one siory high but 2 wide one. It
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was made of old staneware, glzzed stoneware, One wiith a handle
on the =ide. Rnd that was hooked on the ond of the chain and
the badger was gone., Now those businessmen, =some of them,

went to all that trouble just te play a jeoke on the mayor.

WICKMAN: ‘Was this sort of thing very comlion in Abilene then,

where people would play practical dokes on each other?

FITEWATER: Well, 8 bunch of bus=inessmen, at that time business
pressure wasn't anything 1ike it is today, you know; they had
time for & little fun once in a while. &nd my Uncle Lease, he
had a sense of humor, he never lost that even wnen he was tha
busiest, vou %now, So 1'd be willing to bet that he was in on

that: T het thst he furnished the thunder mug.

WICKMAN: You talked earlier about =2 skating rink, Parker's

skaling rink.

FITEWATER: 7Yes.

WICEMAN: Where was Chat Incated?

FITEWATER: Well, it was toeated on the second floor of one of

the Parker Merry Go Round isctory buildings: it was on the
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crrond floor, as I mantioned.

WICKMAN: Roller skating rink.

FITEWATER: FEoller skating rink, yes,. They used the pipe
organs that they tmilt for the merry-ad-rounds, for music

and, oh, that was wonderful music Tor skating. Ik wasn't a
very big rink as compared to Lhe onas they have today. It was

very, wery popular.

WICKMAN: When would that be about?

FIIEWATER: ©Oh, that was, Igt's sos, that was after I wes in
high school up wntil maybe 1308 or ‘02, until that time. They
had a3 mask skating contest on one time, or they did, for Lhe
hest costumes and 2ll. A chum or & schoolmrate ang I, we
figured out something for +ha two of ng. BSo I blacked my Face

up--I was to be Che coleored boy-—and teo make this complete 1

thought I should have o cigar. go 1 got a hold of & cigar,
somehkody got it for me, and T'd never smoked you s2e. And so0
we skaled arcund there guite a while and after a while I

commenced to feel kind of woouy.



Tvan Pitzwster, February, a7 Fage 44

WICKMAN: Smoked the cigar while you were skating?

FITEZWATER: No, I waan't cwoking, just chewing 1t. And T
Aidn't ferel =o good so, oh, gosh, I couldn’t figure out what
wns wrong. Aand it finally dawned on me it must be that cigar.
So I got rid of it, but it was Loo late--1 waited too londg.
#nd s& Chis being on the second flipor, You =&k, pecple were
coming in, and T couldn't gel anybody to take my skatas off,
oh, I had ta get out of there in a hurry and so I clunk,
clunkety, clunk, I rolled 211 the way down the stairs fto get
out in the open. By then it was tod jate, T was really a sick
bay: I was rteally a sick boy for several hours. That was my

first ssperviesnce with a cigar, didn't =smoke it 211.

WICKMAN: I was wondering, do you remepber, Surely on your wWay
down to the Smoky Hill or somewhere you must have had a general
zrea arcund Lincoln School. What was that srea like hesides——

T mesn, the Eisenhower home Was tehind the school, the school

was on the school grounds—-but what w28 the general area like

down Fhere? Was it homes, or sltores, Or——=

FITZWATER: Oh, nest homes.
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WICKEMAN: Homes along there.

FITZWATER: ¥Yes. I Chink that must have been some of the older
part of Abilene, maybe not necessarily so. Bot they were nob
shacks, no, it wasn't that way at all, no. 1In fact Abhilene
didn't have any real, you know, shantly town or sSred; we didn"t
hava it. There were some poor families here and there, but
respectable. No, Abilene scuth of the tracks, well, ju=zt as

nice people lived down, as the on=s who lived on the north

eide it seemed to me, as I remember.
oh, 1'11 have to tell you something else. In there where
viola's store is now, when I was working nights at the telephone
office, there was a family—-moaybe they'd been there belore that
tog—-but I remember them so well right then. There was 3 family,
[ather 2nd his son really, ran a bicycle repair =hop. And they
were big Fﬁmpls, fat people. And this one bey, which was the
oldest hoy--there were two hoys, I believe--but this oldest one
helped his dad in the kicycle shop, can't remember their names,
he weigled over 500 pounde a2nd the father wasn't tiny by any
megns. And they used to say that that family, the mother, and

father and the two children weighed a ton. And I wouldn't

doubt it. fThey wera awfully big people. And if you think that
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wasn't = sight to szee a fellow that weighed over 500 pounds
viding a bicycle going away from you--you couldn’t See the

ceat. You knew there was cne there but you couldn't sae it.
Those felleows, I never did know what happened to them after

that {(the father and o) .
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EOTTORS WOTE: A second interviow was conducted with

Mr., Fitswater on May 28, 1976 by Dr. Maclyn Burg in the
Dwight D. Fizenhower Tibrary. porticns of the second
interview necessarily duplicate the first. What follows
are two excerpts from the second interview which supplement

information provided in the first interviaow.
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nR. BURG: Now how long did you 1ive near Batavia?

MR. FITZWATER: WwWell, as a oungster I'd have to sort of
¥

cplim2ie,

nR. BURG: Okay, fine.

ME. FITAWATER: My folks movad to Cincinnati when I was guite
young. I must have heen not over Five ysars of age and my
father was a molorman on the street car, streat car matorman
from that time on, see. 2Znd then, do you want something

further along that line?

DR. BURG: TYou woved to cincinnati=--

MR, FITEWATER: This ig about me, not zbhoult Bisenhowel.

DR. BURG: Yes, but we wanl to Wnow something about yow in nrder

to meke the rest of it nrderstandabla,

MR, FITEWATER: Well this might he of interest Lo =cme folks.
Evidently we lived in a German community and my £irst grade in
school is in the school where the student fiad to take one-half

day German, one-half day English every =chool day-—no choice.
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#ad to do that. &and even if rthe perscon wanied to leave the
room necessarily, he had to say that in German or else he
didn't get to leave, Now hialf a day cvery day--half a day
german, half a day English. 5o L learned some German. I was
cnly in that schoel one year, You BCE. We left Cincinnati
when I was between seven and eight years of age, So I'd only
been in this first grade just that one yesr znd no further in

that school.

BURGE: So arcund 1900 you came [rom Ccincinnati te Akilene?

FITZWATER: Wo--we did not move from Cincinnati teo Abilene.

We moved from Cincinnati to groenleanf, Kansas. It wWas in late

1po9, and we located in Greenleaf, Kansas.

BURG: Why had your 838 come out here? pid he have relatives

cut herae?

FITEWATER: Well, my mother W=E a tuckwall. You know of the

puckwall brothers.
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FINEWATER: My mother was 3 sister af those Duchwall unclies of
mine. And they came out, the Duckwall family, not my mother
but the Duckwall family, they came to crecnleaf, Honsas carlier.
NMhey didn't intend to locate thers, but my grandfather was 111
and he had heen advised to seek a drier climate, Dy his doctors.
Well when they arrived in greenleaf, he became worss, the
grandfather. So they couldn't go any further with him. They
just had to stop right there. and my arandmother had a cousin
living in Greenleaf at that time and se that helped with
grandfather's conditien. H&And that's the reason that they
leeated in Greenleaf, they didn't intend to stay there. ‘They
just had to stop there on accounl of grandfather's poor health.

[n fact, he passed away not too long aftar that, (in the year

19000 .
L !k
aUrg: After they got there. k; ,ﬂ
.-,-:_‘I I_;_"‘:"'-

FITYWATER: Right. And of course that had somathing to do with
the bkeginning of the Durkwall Stores, which the compsny has
developed into in all these years later. It kegan right there

fram that incident—we'll ea3ll it an incident.
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oyRG;: 5o vour family, part ef the family, was locsted in

creenleaf and that was why your father chose Lo coms oub here.

FITZWATER: Yos, that's the reason that my folks went there.

AURE: DPid he come out to farm, Mr. Fitzswater?

FPITZWATER: No. No, my father bought a half intercst in a
restaurant in Sreenleaf. And we wers there, let's ses, Trom
1899 until 190%, (1805). ‘'Then we moved Lo Abilene, 1905, that
is, my mother and my brother and sister and T moved to Akilene
in 1905. My mother =nd father sepsrated at that time. I only
saw my Fsther cnce after that. BSo my mother and we three
children, I have one brother and one gister, came to Abilene
and,well, in fact, since this ecame up--my mother was one nf the
earlv clerks in the Duckwall Store at that time, from 1905 to

19049,

BURG: Herae in Abilene.

FITAWADTER: In Abilena, ves.

suRG: S0 that was what brought her down here, Sort of

re—estabhlishing her life.



Tvan Fitzwater, May 28, 1976 page 52

FITSWATER: ‘The Duckwalls had already been here, you see.  Hed
they came here in 1801. 5o that's the reasen my mother and we

chiléren ceme to Abilene, because of the Duckwall family.

BURG: Bo vou were aboul thirteen years old when vou got here.

FIWVEWATER: Yag.

FITZWATER: This might be of interest to some folke., Jdoa Howe
of Abilene--deo yvou remember of him? He prinled a newapiper

hore of some kind, can't remcmber the name, a weekly I fhink

it was. Well anyway, he formed 2 club that was called the
¥nights of Honor, K of H Club. Just @ boys' club, you see. And
they held meestings upstairs over his printing shop in that same
teilding. Now that was, oh, let's sce, it was betwsen Buckeye,
on Tnird Street, Buckeye and the next strest west., It was in
ihe middle of that block on the south side whers he had his
printing office and this K of H meetings. The R of H mealings
were held on the second floor 2s I mentioned. and S$ix Mcbonnell

belonged te that club as well as wmyself and, oh, 1 could name
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soveral. BRud Buffman, Earl MerrifTield, Clio Woodward, Howard

Punk, Carl wickolay, Bud Jeffcoat io name & Few,

BURG: Eimenhower did not.

FITZWATER: No, no. No, seo he was that much older. And sO
wo had a lfoothall team, T say nwe', the eclub had. And, oh, We
olayed in Chapman, the Chapmnan [righ, ag they were nicknamed,

and in Herington, Kansas, too. We went that far away to play
fomthall. This might interest you, tog--the last foothall cEme

1 played imn was in Herington. nnd we played a team that averaged
just a little heavier than our team, outweighed us, Just 3 ferw
pounds. and some of those rellows, when T'd backle one of them,
fie'd £a1l so hard he'd bruise me, You know, just tackling him.
and after that game I was just nroised everywhere, and I =aid,
"No more football for me." T never played a game after that.
1 figured it was getting a 1ittla too rough, and I was afraid
T might have had some injury and it might have stayed wilh ma
tha rest of my life and 1 figured, well, it's time te stop.

never did play football aTter that.

BlURG: Bacausg you were playing with very, vVery 1little in the
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way of protective equipment.

FITAWATER: Well at that time it wasn't wvery good protective
eguipment, no, best that was ayailable, of coursea, a8t that

time.

BURC: Yes. Do you remenber Lf the high achool team, did they

wear helmebs of zome sorTt?

FITEWATER: 0Oh, yes.

HURG: Protect their heads.

FIYZWATER: Yes, helmets, 'They were kind of in strap form, see,
across the top here with & band around the head, padded a littla
Bit. &and a rubber ncse guard, made of moulded rubber. The noss
gunrde were separate from the helmet, =8 I romember this waa

standard cguipment at that time.

BURG: Oh, really.

FITZWATER: ©h, ves. BAnd a part of it you could hold in your

mouth, {(the nese guard).

BURG 1 Yies_
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FITZWATER: Nad a strap affair so it'd fasten on to this head

gear. Ib was made of rubber, molded rukber.

BURG: And so we can assume Chat Risenhower wore that kind of

thing, teo, when he played.

FITEWATER: ©Oh, ves, thaot was worn in high school, same thing,

pg T remoember.

BURG: So the whole thing sort of fit to the band at your fove-

head, hung down, coverad your nosé--

FITAZWATER: A&And then strepped here someway o you could keep it

on. T don't remember just how.

=irn: Part of it also could stick in vour mouth te help protect

your teetn.

PITEWATER: Oh, yes. Protect your teeth, keep from getting your
teeth ¥nocked sut or broken nose. And shinguards wWere Worn.

But not very good protection.

Tiis doesn't have to do with Eisenhower, but thore was a8
game playved on this field where 1 told you about the Fire
station with the high =chool rooms =bove, second floor. Well

4t that time, the whole area other than where the bueilding was,
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that's where they played their football games. It was about

a black square as I remnsmber,

BURE: The high schoel played there, too.

FIT#WhTER: ©Oh, yes. The high school games and all. Well,
there was @ game played [hera-—-and it had to have been belween
1918 and 1922, a high school game, and I don't remember the
opposing team. But anyway it was brought out later on the
opposing team there were two or three feliows on that toam,
who decided beforchand they were going to Enock out the best
player on the Abilene team. They planned Lhis--they were
going te knock him owt, see, so thay conld win the game, get
%im knocked out, And they accidentally threw Him someway end
broke his neck, killed him right there on that field. NHow
his name wag--well, his father ren a blacksmith shop--3&er.
T think it was. Bub anyway, it was terrible, wvou know, that

they broke his neck right there.

BuRG: And this would have been somewhere just in the year or

two vears before Bizenhower graduated?
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FITZWATER: HNo, he was still in high =zschool theén. Now wait
a migute, now wait @ minute. I have that wrong. ©Fo, it
wasn't at that time. It was later. It was later than whon
Tke was in high school. But it just was an incident, you

know.

BUURG: So, a2n incident in 8 bigh school football game just

after--khetwsen 1909 and, gay, 19%14.

FITEWATER: No, it had to have been lafter than 1%18. But sny-

way [ saw the game. [ saw this when this happened.

BURG: Did you come back cver from Manhattan?

FITZWATER: No. We moved back to Abilene from Beloif, Kansas,
where I had managed the Duekwall store there, (yesar 1318}.

well, vou sce, we'd been away from Abkilene. 1'd been to

mapnhattan and then later, we woved back to Abilene, working
with the company. GQuite a long story when you get inte that.
But it was after we'd been ko Manhablan and Beloit and, later

we had moved back to Abilene that this occourred.
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alifg: I was just wondering whether EHisenhowsr might nave

seen the game himself,

FITZWATER: Mo, T think it was after he had leit Abilene.

It must have kbeen.

SURG: He left here in June of 1911 te go Lo West Poink.

FTTYMATER: In 1931 I was in the Chicage Art nstitutbe.

BURG: S50 we know it wasn't at that time.

FITYWATER: MNo, i1t was lster tham that.

BURG: ILet me ask you this, Mr. Fitzwater, have you ever
heard of this socizl group I guess it must have been, a

clul called the Bums of Lawsy Lou?

FITEWATER: No.

BURG: We occasionally run into it: the Gensral speaks of it

in scome of his works. Bums of Lawsy Lou, and it was some
sort of social groaop, perhaps very informal that he and

athers belonged te and =ome of the gals héelonged toe it, too.
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FITEWATER: ¥Wo. I didn't know aZnything sbout that.

BURG: I thought of it when you mentioned the ¥nights of
Honor that yvou vourself belonged to, 2nd I suppose thalt the
school had some groups that were kind of formally organized,
and this group that he speaks of may have heen just an

informal, in fact almost 3 joking kind of thing.

FITAWATER: No, I doa't know anything akout that.

BURZ: All right. You never heard of that group.

MR. C.L. BREAIMERD: That could have been upperclass.

RURG: Y¥es, it probably wess. It would just be prokably

seniors who would hold everyone else out =t arm's length.




	Fitzwater_Ivan_M_104 001
	Fitzwater_Ivan_M_104 002
	Fitzwater_Ivan_M_104 003
	Fitzwater_Ivan_M_104 004
	Fitzwater_Ivan_M_104 005
	Fitzwater_Ivan_M_104 006
	Fitzwater_Ivan_M_104 007
	Fitzwater_Ivan_M_104 008
	Fitzwater_Ivan_M_104 009
	Fitzwater_Ivan_M_104 010
	Fitzwater_Ivan_M_104 011
	Fitzwater_Ivan_M_104 012
	Fitzwater_Ivan_M_104 013
	Fitzwater_Ivan_M_104 014
	Fitzwater_Ivan_M_104 015
	Fitzwater_Ivan_M_104 016
	Fitzwater_Ivan_M_104 017
	Fitzwater_Ivan_M_104 018
	Fitzwater_Ivan_M_104 019
	Fitzwater_Ivan_M_104 020
	Fitzwater_Ivan_M_104 021
	Fitzwater_Ivan_M_104 022
	Fitzwater_Ivan_M_104 023
	Fitzwater_Ivan_M_104 024
	Fitzwater_Ivan_M_104 025
	Fitzwater_Ivan_M_104 026
	Fitzwater_Ivan_M_104 027
	Fitzwater_Ivan_M_104 028
	Fitzwater_Ivan_M_104 029
	Fitzwater_Ivan_M_104 030
	Fitzwater_Ivan_M_104 031
	Fitzwater_Ivan_M_104 032
	Fitzwater_Ivan_M_104 033
	Fitzwater_Ivan_M_104 034
	Fitzwater_Ivan_M_104 035
	Fitzwater_Ivan_M_104 036
	Fitzwater_Ivan_M_104 037
	Fitzwater_Ivan_M_104 038
	Fitzwater_Ivan_M_104 039
	Fitzwater_Ivan_M_104 040
	Fitzwater_Ivan_M_104 041
	Fitzwater_Ivan_M_104 042
	Fitzwater_Ivan_M_104 043
	Fitzwater_Ivan_M_104 044
	Fitzwater_Ivan_M_104 045
	Fitzwater_Ivan_M_104 046
	Fitzwater_Ivan_M_104 047
	Fitzwater_Ivan_M_104 048
	Fitzwater_Ivan_M_104 049
	Fitzwater_Ivan_M_104 050
	Fitzwater_Ivan_M_104 051
	Fitzwater_Ivan_M_104 052
	Fitzwater_Ivan_M_104 053
	Fitzwater_Ivan_M_104 054
	Fitzwater_Ivan_M_104 055
	Fitzwater_Ivan_M_104 056
	Fitzwater_Ivan_M_104 057
	Fitzwater_Ivan_M_104 058
	Fitzwater_Ivan_M_104 059
	Fitzwater_Ivan_M_104 060
	Fitzwater_Ivan_M_104 061
	Fitzwater_Ivan_M_104 062

